
اقتصادی

قرارداد با توتال 
 پاداش دولت به خیانت های فرانسه!

کوتاه اقتصادی
خبرگزاری مهر اعلام کرد

برخورد عجیب با افشاکنندگان 
تخلف واگذاری پالایشگاه کرمانشاه

تسلیت

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
سه شنبه۱۳ تیر ۱۳۹۶

۹ شوال ۱۴۳۸ - شماره ۲۱۶۶۲

قیمت بازارنوع سکه
1/218/000سکه تمام طرح جدید
1/185/000سکه تمام طرح قدیم

651/000نیم سکه
381/000ربع سکه

255/000گرمی
115/542هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3780دلار
4410یورو
4925پوند

1100لیر ترکیه
1030درهم امارات

بدینوسیله درگذشت یار دیرین امام و رهبری، خدمتگزار 
مرحوم حاج ســیدرضا نیری  صدیق محرومیــن، 
عضو فقیــد هیئت امناء بنیاد بین المللی غدیر را به 
محضر مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، ملت شریف و 
ولایتمدار ایران و بیت گرامی نیری تسلیت عرض نموده 
و از درگاه قــادر متعال بــرای آن مرحوم طلب مغفرت 
واسعه الهی و برای بازماندگان محترم؛ صبر و شکیبایی 

مسئلت می نمایم.
کاظم صدیقی- دبیرکل بنیاد بین المللی غدیر

انالله و انا الیه راجعون

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

اعتمادی به آمار
 رئیس ستاد مبارزه با قاچاق نداریم

و  برنامه  کمیســیون  عضو 
اینکه  بیان  بــا  بودجه مجلس 
اعتمادی به آمار رئیس ســتاد 
مبارزه با قاچاق کالا درباره کاهش 
قاچاق از 25 به 12/5 میلیارد دلار 
نداریم، گفت: متاسفانه مسئولان 

فقط سخنرانی می کنند.
در  حاجی دلیگانی  حســینعلی 
گفت وگــو با خبرگــزاری فارس، با 
اشاره به موضوع تحقیق و تفحص از 

در حالی که خبرهایی مبنی 
بر برگشت خوردن هندوانه های 
ایرانی از عمان منتشر شده بود 
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه 
و تره بار تصریح کرد که هندوانه 

ایرانی هیچ مشکلی ندارد.
به گزارش ایسنا، چندی پیش 
اخباری مبنی بر برگشــت خوردن 
یک محمولــه هندوانه صادراتی به 
عمان منتشــر شده بود که محمد 
علی باغســتانی میبــدی- رئیس 
ســازمان حفظ نباتات- اعلام کرد 
که هندوانه هــای صادراتی به این 
کشور هیچ مشــکلی از نظر باقی 
مانده سموم نداشته اند و گزارشی از 
بازگشت محموله صادراتی هندوانه 
به عمــان از بنادر جنوبی کشــور 

دریافت نشده است.
وی افــزود: چنانچه هر صادر 
اقدام  صــادرات  پیش از  کننده ای 
بــه اخذ مجــوز بهداشــتی لازم 
از معاونــت غــذا و داروی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و تره بار:

هندوانه های ایرانی هیچ مشکلی ندارد
و دیگــر دســتگاه های نظارتی از 
جمله ســازمان حفظ نباتات کند، 
قطعاً چنیــن اتفاقی رخ نمی دهد. 
زیرا برخی از کشــورها برای ورود 
محصولات کشاورزی به کشورشان 
درخواست گواهی بهداشت محصول 
را می کنند که با رجوع به سازمان 
غــذا و دارو ایــن گواهی ها اخذ و 
بدون هیچ مشکلی صادرات انجام 

می شود.
پــس از ایــن اظهــارات نیز 
اتحادیه  رئیس  مهاجران-  حسین 
فروشندگان میوه و تره بار- در این 
باره گفت: هندوانه ایرانی ســال ها 
و بلکه دهه هاســت کــه با همین 
سبک و ســیاق تولید، مصرف و به 
کشــورهای مختلف صادر می شود 
و هیچ مشــکلی از نظر باقی مانده 
سموم و کیفیت ندارد، بنابراین به 
نظر می رسد همان گونه که وزارت 
جهاد کشــاورزی و سازمان حفظ 
نباتــات اعلام کــرد این محصول 

برگشت نخورده باشد.

از  افــزود: ممکن اســت  وی 
نظر شــکل ظاهری بیرون و داخل 
محصول، تفاوتی نســبت به دیگر 
انواع هندوانه وجود داشــته باشد 

اما این مسئله ارتباطی به شایعات 
مطرح شده ندارد، چرا که تنها دلیل 
آن نوع بذر و شیوه تولید آن است.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه 

و تره بار ادامه داد: هم اکنون تولید 
و بازار هندوانه وضعیت مناســبی 
دارد و هر کیلوگرم از این محصول 
بسته به کیفیت حدود 300 تا 600 
تومان در مراکز عمده فروشی عرضه 
می شود که در پایین ترین قیمت نیز 
نمی شوند. متضرر  تولیدکنندگان 

بــه گزارش ایســنا، با توجه به این 
کــه تنها در فروردین ماه امســال 
بیش از 85 هزار تــن هندوانه به 
ارزشــی بالغ بر 16 میلیون دلار به 
23 کشور مختلف از جمله برخی 
کشورهای اروپایی مانند انگلستان، 
آلمان، اتریش،  سوئد و غیره صادر 
شــده اســت به نظر نمی رسد که 
هندوانه ایرانی با مشکلات بهداشتی 
و قرنطینه ای از جمله بالا بودن باقی 
مانده سموم مواجه باشد و باید دید 
گزارشی رسمی در آینده از برگشت 
خوردن یک محموله هندوانه ایرانی 
از عمان منتشر می شــود یا آنکه 
اخبار منتشر شده گذشته شایعه ای 

بیش نبوده است.

سرویس اقتصادی-
هنوز چند روز بیشــتر از برگزاری نشست گروهک 
منافقین در فرانسه و همراهی این کشور با سایر اروپایی ها 
برای وضع تحریم های جدید علیه کشــورمان نگذشته 
که دولت یازدهم قراردادی 5 میلیارد دلاری با شرکت 

فرانسوی توتال امضا کرد.
روز گذشته در میان هیاهوی دولت و رسانه های حامی اش، 
فرانســوی ها جایزه ای از دولت یازدهم دریافت کردند که بهت 
همگان را برانگیخت. شاید خود فرانسوی ها هم تصور نمی کردند 
که پس از ســال ها خیانت علیه ایران و زدن ضربه های آشکار 
و پنهان به این کشور، بدون کوچکترین مانعی، چنین پاداشی 

دریافت کنند.
شرکت فرانسوی توتال در حالی در قالب یک کنسرسیوم با 
ایران قرارداد بست که سهمی 50/1 درصدی در این کنسرسیوم 
دارد و شرکت های CNPC چین و پتروپارس ایران هم به ترتیب 
سهمی 30 و 19/9 درصدی در آن دارند. ارزش این قرارداد که 
 )IPC( اولین قرارداد با استفاده از مدل جدید قراردادهای نفتی
با شرکت های خارجی در دولت یازدهم محسوب می شود، 4/8 
میلیارد دلار و مدت زمان آن، 20 ساله است که قابلیت تمدید 
تا 25 ســال هم دارد. قرار اســت اولین تولید این فاز 40 ماهه 
آغاز شود و ظرف 10 سال هزینه سرمایه گذاری آن از محل در 
اختیار قراردادن بخشی از محصول فاز 11 پارس جنوبی یعنی 

میعانات گازی تسویه شود.
اوج کج سلیقگی

قرارداد دیروز در حضور بیژن زنگنه، برای توســعه فاز 11 
پــارس جنوبی بین شــرکت ملی نفت ایران و کنسرســیومی 
بین المللی به رهبری شرکت توتال فرانسه در باغ کوشک وزارت 
نفت در تهران امضا شد، قراردادی که ابهامات زیادی درباره آن 
مطرح است و کج سلیقگی عجیبی در تعیین زمان امضای آن رخ 
داده است. دیروز خودکار مسئولان نفتی دولت همپای خودکار 
رئیس شرکت توتال بر روی کاغذ دوید و قراردادی امضا شد که 
از هر زاویه ای به آن نگاه کنید، پر از ابهام و ســؤالاتی است که 
در میان فلش دوربین رسانه های حامی دولت بدون پاسخ ماند.

فقط دو روز از سفر وزیر خارجه کشورمان به فرانسه گذشته 
بود که خاک این کشور میزبان همایش جنایتکارترین گروهک 
تروریستی علیه مردم ایران شد. فرانسه با آغوش باز منافقین را 
تکریم کرد و حتی پیش از آنکه وزیر خارجه به تهران بازگردد، 

تحریم های دیگری را علیه ایران تصویب نمود.
صد البته سابقه بدعهدی این کشور منحصر به این چند روز 
نیست. دولت روحانی برای کشوری فرش قرمز پهن کرده که این 
فرش از خون های آلوده ای که چند ســال پیش فرانسوی ها به 
ایران فرستادند قرمز است. سنگ اندازی این کشور در مذاکرات 
هســته ای هم تا آنجا پیش رفت که رفتار آنها به نقش »پلیس 

بد« در بازی پلیس خوب-پلیس بد تعبیر شد.
ماجرای نفوذ این کشور در صنعت خودرو هم از همین قبیل 
است. در خواب عمیق –اگر نگوییم خیانت- وزارت صنعت، یک 
شرکت فرانسوی، با دو خودروساز اصلی ایران قرارداد می بندد، 
بدون اینکه کســی متعرض ایجاد چنین انحصار عجیبی شود. 
وقتی هم کارشناســان هشــدار می دهند کــه ادعای داخلی 
ســازی، تنها بهانه ای برای تسهیل واردات قطعات خودروهای 
فرانسوی است و صنعت قطعه سازی کشور را نابود خواهد کرد، 
جواب سربالا می دهند و می گویند که این قرارداد محرمانه است. 
بعد هم وزیر صنعت اطمینان می دهد که خیالتان راحت، نگران 

محرمانگی این قرارداد نباشید!
گزیدگی چندباره از یک سوراخ

زوایای قرارداد اخیر با توتال هم مانند سابقه بدعهدی این 
شرکت روشن اســت و نیاز به توضیح چندانی ندارد، اما آنچه 
مورد سؤال و ابهام است، آغوش باز دولت یازدهم برای کسانی 

است که بارها خنجر خود را در سینه ما فرو کرده اند.
بر اساس گزارش های موجود، شرکت توتال در پارس جنوبی 
کارنامه خوبی ندارد زیرا اولا توافقنامه ای بین ایران و توتال برای 
توســعه فاز 11 پارس جنوبی که در سال 79 امضا شده بود با 
بهانه گیری های مداوم این شرکت فرانسوی در موضوعاتی مانند 
رقم قرارداد هیچ گاه تبدیل به قرارداد نشد و توسعه این فاز پارس 
جنوبی هشت ســال به تاخیر افتاد زیرا توتال در سال 87، به 
بهانه ریسک بسیار زیاد سرمایه گذاری در ایران، از صنعت نفت 
و گاز کشورمان خارج شد. ثانیا انتقادهای مهمی درباره عملکرد 
فنی توتال در توسعه فازهای 2 و 3 پارس جنوبی مطرح است.

فارس درباره بخش دیگری از سابقه سیاه توتال آورده است 
که، این شــرکت با پرداخت رشوه به مقامات ایرانی موفق شده 
است که پروژه توســعه فازهای 2 و 3 پارس جنوبی در دولت 
اصلاحات و در اواســط دهه هفتاد بدست بیاورد. این موضوع 
رسانه ای شده است و حتی این شرکت فرانسوی ضمن پذیرش 
این اتهــام، به پرداخت جریمه 400 میلیــون دلاری محکوم 

شده است.
همچنین بیش از سه دهه است که شرکت توتال در توسعه 
بخش قطری میدان مشترک گازی پارس جنوبی با استفاده 
از مدل قراردادی مشارکت در تولید که به مراتب جذاب تر از 
مدل IPC است، حضور دارد و شریک آن کشور است. بنابراین 
منطقی است که این شرکت فرانسوی از اطلاعات کسب شده 
در طرف ایران، برای افزایش تولید گاز در سمت قطر استفاده 
کند تا اهداف مشترک توتال با این کشور محقق شود و سهم 
ایران از گاز این میدان مشــترک را کاهش دهد. با این حال 
اوج واکنش زنگنه به هشــدار کارشناسان این بوده است که 
»اگر اطلاعات  ما را به قطری ها بدهند باید خســارت سنگین 

بپردازند«!

بازگشت به قبل از ملی شدن صنعت نفت
ابهام بسیار بزرگ دیگری که پیرامون این قرارداد وجود دارد، 
به ایرادات متعدد قراردادهای IPC باز می گردد تا آنجا که برخی 
کارشناسان حوزه انرژی معتقدند این قراردادها ایران را به قبل از 
ملی شدن صنعت نفت باز می گرداند. این ایرادات آنقدر گستره 
شد که رهبر انقلاب در دیدار سال گذشته با دانشجویان تأکید 
کردند که ایرادات ویرایش شــانزدهم این چارچوب قراردادی 
به وزارت نفت اعلام شــده و بعدها نیز افراد آگاه از رفع نشدن 
همه این اشکالات خبر دادند. با این حال وزارت نفت به انعقاد 
قرارداد بر اســاس چارچوبی اقدام کرده که هنوز آن چارچوب 

مورد سؤال است.
موضــوع مهم دیگری که در ایــن رابطه وجود دارد، بند 8 
پیوســت نامه مقام معظم رهبری به رئیس جمهور درباره مدل 
جدید قراردادهای نفتی در تاریخ 13 تیرماه 95 اســت، مبنی 
بــر اینکه ســازوکارهای اعمال و رعایــت ملاحظات امنیتی و 
حفاظتی در همکاری با شرکت های بین المللی و دسترسی آنها 
به اطلاعات محرمانه میادین نفتی کشــور در این قراردادها در 
شورای عالی امنیت ملی مورد رسیدگی و جمع بندی قرار گیرد. 
بر همین اساس انتظار می رفت که بعد از تصویب متن سند نمونه 
رازداری ومحرمانگی توسط شورای عالی امنیت ملی، مذاکرات 
با شرکت های خارجی از جمله توتال برای توسعه میادین نفتی 
و گازی صورت گیرد و اطلاعات این میادین در اختیار آنها قرار 
بگیرد. وزارت نفت باید رسما درباره این موضوع شفاف سازی کند.

جذب سرمایه به هر قیمت
دولت یازدهم به تکاپو افتاده تا به هر قیمت نشان دهد وعده 
رفع تحریم ها و کارایی برجام هسته ای جواب داده است. به طوری 
که زنگنه روز گذشته پس از انعقاد قرارداد، آن را دستاورد برجام 
دانست. به این ترتیب ممکن اســت دولت یازدهم و دوازدهم 
برای جذب سرمایه گذاری خارجی به هر کاری دست زده و هر 
تضمینی بدهد تا ثابت کند برجام نتیجه داده، در حالی که ممکن 

است در این رابطه برخی مصالح و منافع کشور قربانی شود.
فرانســوی ها فقط به منافع خود می اندیشند و اگر اندکی 
احســاس خطر کنند، از وعده و قرار خود عقب می کشند، این 
را از صحبت هــای پاتریک پویان، مدیرعامــل توتال می توان 
دریافت وقتی می گوید »باید احتمال برگشت دوباره تحریم ها 
)SAnap - baks( را در نظر بگیریم باید احتمال تغییر قوانین و 
مقررات را نیز لحاظ کنند.«دولت حاضر نیســت بپذیرد پنجره 
برجام تقریبا بســته شده و با اجرای تحریم های جدید آمریکا، 
حتی کرکره پنجره برجام نیز پایین خواهد آمد. راه بیرون آمدن 
از وضع موجود نیز اولا پذیرش حقیقت فوق و ثانیا تمرکز توان 
کارشناســی برای اتخاذ تصمیماتی است که ما را از تنگناهای 
موجود عبور دهد. هنوز فرصت هست، راهکارهای عملیاتی هم 
هنوز وجود دارد، اما خدا می داند دولت چه وقت بیدار خواهد شد.

از  انتقاد  با  دانشگاه  استاد  یک 
در  را  اینکه خصوصی سازی هایمان 
قالب تفکر لیبرالی ســرمایه داری 
آمریکا اجرا کرده ایم، به عدم تحقق 
اهداف اصلی خصوصی سازی اشاره 
کرد و گفت: در خصوصی ســازی ها 
موضوع »سهم طلایی« که مربوط به 

دولت است، توجه نشد.

یک استاد دانشگاه:

خصوصی سازی با مدل لیبرالی 
اجرا شد

ابراهیم رزاقی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با بیان اینکه دهم تیرماه 85، 
ســالروز ابلاغ بند ج اصل 44 توسط مقام معظم رهبری است، اظهار داشت: در 
کشور ما مقام معظم رهبری بر موردی که تناقض با قانون اساسی باشد، اصراری 
ندارند، امام راحل)ره( هم همه چیز را در ســایه قانون اساسی می دیدند، مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هم که بسیاری از طرح های اقتصادی را تدوین می کند، 
بر پایه قانون مداری رفتار می کند، اما در کل وقتی می نگریم ظاهرا چندان اعتقادی 

به قانون اساسی وجود ندارد.
وی ادامه داد: قانون اساســی دستاورد انقلاب اسلامی است و باید به آن بها 
داد. هرکس ایران و جمهوری اسلامی را قبول دارد باید به قانون اساسی آن هم 

احترام بگذارد.
این استاد دانشگاه به تحلیل اصل 44 قانون اساسی پرداخت و گفت: اقتصاد 
ایران در قالب 3 بخش دولتی، تعاونی و خصوصی است، ما نمی توانیم دولتی بودن 
را از اقتصاد حذف کنیم به امید تعاونی ها دولت کنار برود اما در حال حاضر این 
اتفاق رخ داده است، بخش خصوصی رشد کرده و تعاونی رشد نکرده است. بهتر 
بود بخش خصوصی اسلامی رشد می کرد که آن هم محقق نشد. زیرا اگر محقق 

می شد به سیاست تعدیل اقتصادی می انجامید.
وی با اشاره به اینکه در این کشور فقط قانون سرمایه داری حاکم است، افزود: 
متاسفانه ما 25 سال است که سیاست های لیبرالی صندوق بین المللی پول را اجرا 
می کنیم. نه اینکه این سیاست ها در جایی مثل مجلس تصویب شده باشد، اما عملا 
همه وزرا، روسای جمهور و نمایندگان مجلس بر این گفته صحه می گذارند، حتی 
شــورای نگهبان هم زمانی که بودجه را دریافت می کند و متوجه می شود کاملا 

لیبرالی است، باز آن را برخلاف اسلام و قانون اساسی نمی داند.
رزاقی با طرح این ســوال که هدف از خصوصی ســازی چیست؟ بیان کرد: 
آمریکایی ها در سیاســت تعدیل و یا تغییر ســاختاری )کوچک کردن دولت( به 
خوبی عمل کرده اند، اما ما در کشــور اسلامی به اشتباه از سرمایه داری حمایت 
می کنیم، از آنها مالیات نمی گیریم و دلار ارزان به آنها می دهیم یا بیمارستان ها را 
خصوصی می کنیم که اقشار آسیب پذیر نتوانند درمانی ساده داشته باشند و یا اینکه 
با خصوصی کردن آموزش و پرورش، هزینه آموختن دانش را برای بچه های مردم 
گران می کنیم، همه اینها فقط حمایت از سرمایه داری و مقابله با اقشار آسیب پذیر 

است، قطعا این خوی کاخ نشینی مسئولان فقط به زیان کوخ نشینان است.
این اســتاد اقتصاد در دانشگاه بیان کرد: ما خصوصی سازی در تفکر لیبرالی 
سرمایه داری آمریکایی اجرا کرده ایم، حتی یک گزارش وجود ندارد که با واگذاری 
یــک کارخانه دولتی، چه میزان ارتقا رخ داد و چقدر از اهداف خصوصی ســازی 
محقق شــد و بدین ترتیب دیگر این بخش نیازمند کمک دولت نیست، به نظر 

من حتی یک مورد هم نداریم.
این کارشناس مسائل اقتصادی اظهار داشت: متاسفانه در این خصوصی سازی ها، 
عده ای فقط خود را صاحب  مملکت دانسته و هیچ محدودیت قانونی و اسلامی 
ندارند در حالی که در این عرصه باید مدیران جهادی بر سر کار بیایند. راه حل 
این است که به بخش تعاونی و بخش خصوصی واقعی که به دنبال سود متعادل 

و تولیدگر است، بها دهیم.

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین حضور معاون اقتصادی وزیر 
اطلاعات در مجلس به منظور بررسی وضعیت قاچاق در کشور و سوالات 
و ابهامات این موضوع، اظهار داشت: بحث عمده قاچاق به این بازمی گردد 
که »عمل« در کار نیست. نمایندگان در مجلس کمی سخنرانی و گاهی 
اوقات تذکر می دهند و همین کار را نیز مسئولان دولت انجام می دهند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه سال گذشته ستاد 
قاچاق کالا و ارز در رابطه با وضعیت قاچاق »نمره 6« دادم، بنابراین این 
ستاد نمره قبولی دریافت نکرده است، گفت: شاهد سیل گسترده قاچاق 
به صورت سازمان یافته و منسجم در کشور هستیم، البته نه آنکه کاری 
صورت نگرفته، بلکه درخور و نیاز کشور نبوده است، بنابراین امسال نیز 

نمره 6 این ستاد 7 خواهد بود.
وی ادامه داد: ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین باید نسبت 
به این دغدغه پاسخگو باشند، زیرا اعتمادی به کاهش آمار قاچاق از 25 

میلیارد دلار به 12/5 میلیارد دلار رئیس ستاد نیست.
حاجی دلیگانی یادآور شد: متاسفانه با تحقیق و تفحص برخی نگذاشتند 
روال عادی انجام شود و در کمیسیون اقتصادی انحصار صورت گرفت و 

اطلاع رسانی مناسبی انجام نشد.
به گفته عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تیمی که در هیئت 
رســیدگی به تحقیق و تفحص از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز حضور 
دارد، کافی است به مبادی ورودی و خروجی کشور سری بزنند، تا اوضاع 
دستشان بیاید و از وضعیت قاچاق مطلع و متوجه شوند که چه خبر است.

رئیس  کمیسیون معدن خانه اقتصاد خبر داد

تأخیر وزارتخانه های صنعت و کار در ارائه گزارش معدن زمستان یورت

بانک جهانی در جدیدترین 
گزارش خود رشد ۴ درصدی 
و تورم 11/5 درصدی را برای 
 ۹۶ ســال  در  ایران  اقتصاد 

پیش بینی کرد.
به گزارش تسنیم، بانک جهانی 
در جدیدتریــن گــزارش خود از 
اقتصاد ایران پیش بینی کرد رشد 
اقتصــادی ایران در ســال 96 به 

4 درصد کاهش یابــد. این نهاد 
بین المللی رشــد اقتصادی ایران 
در ســال 95 را 6/4 درصد برآورد 

کرده بود.
بر اســاس این گــزارش تورم 
تک رقمی بیش از یک سال دوام 
نیــاورده و در ســال 96 تورم دو 
رقمی به ایران بازخواهد گشت. در 
سال 95 نرخ تورم ایران به 9 درصد 

رسید اما پیش بینی شده است این 
رقم در ســال 96 به 11/5 درصد 

افزایش یابد.
بر اســاس پیش بینــی بانک 
جهانی ذخایر ارزی ایران در سال 
96 حدود 13 میلیارد دلار افزایش 
خواهد یافت و به 147/2 میلیارد 
دلار افزایش خواهد یافت. ذخایر 
ارزی ایران در پایان سال 95 بالغ 

بــر 134/3 میلیــارد دلار برآورد 
شده است.

میزان بدهی خارجی کشــور 
نیز در ســال 96 حدود 2 میلیارد 
دلار افزایش خواهــد یافت و در 
پایان این ســال به 10/1 میلیارد 
دلار خواهد رسید. بدهی خارجی 
کشور در سال 95 به8/3 میلیارد 

دلار رسیده بود.

بانک جهانی در گزارشی پیش بینی کرد

بازگشت تورم ۲رقمی 
و کاهش رشد اقتصادی در سال ۹۶

عضــو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس با تشریح جزئیات 
پیشنهاد نمایندگان مجلس برای 
ایجاد اشتغال در روستاها با منابع 
هنوز  گفت:  ملی  توسعه  صندوق 

دغدغه ها برطرف نشده است.
محمد حســینی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، با اشــاره به اینکه 
لایحه ایجاد اشــتغال در روستاها از 
منابع صندوق توســعه ملــی که در 
دســتور کار صحن مجلس قرار دارد، 
اظهار داشــت: چند دغدغه و نگرانی 
اصلی در این لایحه وجود دارد که به 
مباحثی مانند متولی ایجاد اشــتغال، 
ســقف وام، نگرانی از اینکه پرداخت 
تسهیلات به اشــتغال منجر نشود و 
ابعاد و پیامدهای اجرای این سیاست 
روی تورم، پایــه پولی و نقدینگی در 
جامعه بازمی گــردد.وی با بیان اینکه 
این دغدغه ها تا اندازه ای برطرف شده، 
اما به نظر می رســد در بخش هایی از 
آن همچنــان نیاز به اصلاحاتی وجود 
دارد، بــا طرح این ســوال که طبق 
برنامه ششــم نباید تعرضی به منابع 
صندوق توسعه ملی شود، گفت: لایحه 
پیشنهادی دولت مغایر با برنامه ششم 
توسعه است.عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس با تاکید بر اینکه رئیس 
مجلس و رئیس جمهور درصدد جلب 
نظر مثبت نمایندگان و رفع دغدغه ها 
و ایجاد اطمینان خاطر هستند، تصریح 
کرد: در صورتی که این چالش پابرجا 
باشد، شــورای نگهبان نیز به استناد 
سیاست های ناظر، مصوبه برداشت از 

صندوق توسعه ملی رد خواهد کرد.

رئیس  کمیسیون معدن خانه اقتصاد با اشاره به تأخیر وزارتخانه های 
صنعت و کار در ارائه گزارش مربوط به حادثه انفجار معدن زغال سنگ 
زمستان یورت، گفت: قرار بود این گزارش طی دو هفته  آماده شود اما با 

گذشت ۶۰ روز هنوز گزارشی ارائه نشده است.
حمیدرضا صمدی در گفت وگو با فارس، اظهار داشت: زمان بروز حادثه معدن 
زمستان  یورت، نعمت زاده وزیر صنعت اعلام کرد که در مورد این حادثه طی دو 
هفته گزارشی را ارائه خواهد کرد. این درحالی است که با گذشت حدود دو ماه 

از این اتفاق، هنوز گزارشی ارائه نشده است.
وی ادامــه داد: همچنین وزارت کار باید گزارش مربوط به حادثه انفجار این 
معدن زغال سنگ را تهیه و به دادگستری ارائه می کرد تا مقصران حادثه مشخص 

شوند، اما این اتفاق نیز عملی نشده است.
رئیس  کمیســیون معدن خانه اقتصاد افــزود: در مورد این معدن فقط یک 

گزارش از سوی مجلس ارائه شد.
صمدی در ادامه با اشــاره به صحبت های کرباســیان رئیس سازمان توسعه 
معادن در فروردین 94 مبنی بر مشارکت با انگلیسی ها جهت تدوین طرح جامع 
زغال  ســنگ، گفت: مدیران ایمیدرو گــزارش دهند که در این زمینه چه کاری 
صورت گرفته اســت؟وی با تأکید بر اینکه در مورد حادثه معدن زمستان  یورت 
نباید مســتقیماً به سراغ مدیران معدن یا سرمایه گذاران آن برویم، اظهار داشت: 
معادن زغال  ســنگ به اندازه کافی با مشــکل روبرو هستند و افراد کمی حاضر 
به ســرمایه گذاری در این بخش می شوند. بنابراین نباید شرایطی ایجاد شود که 
سرمایه گذاران از این حوزه خارج شوند.به گفته صمدی، سالانه 2/5 میلیون تن 
زغال  ســنگ در کشور مصرف می شــود که پیش بینی می شود این رقم در آینده 
نزدیک به 5 میلیون تن برسد. این درحالی است که تولید سالانه ما از یک میلیون 

تن بیشتر نیست و بقیه نیاز کشور از طریق واردات تأمین می شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر بیشتر کارخانه های کک سازی با ظرفیت پایین 
فعال هســتند و یا تعطیل شده اند که دلیل این اتفاق، نبود زغال  سنگ به اندازه 

کافی برای این کارخانه ها است.
رئیس کمیســیون معدن خانه اقتصاد با بیان اینکه برای بررسی علت حادثه 
معدن زمســتان یورت باید به سراغ سازمان توسعه معادن رفت، گفت: زمانی که 
این سازمان تشکیل شد، وظیفه اصلی آن کمک به بخش خصوصی و غیر دولتی 
برای ارتقای تکنولوژی، سرمایه گذاری در حوزه معدن و همچنین ایجاد شیوه های 
جدید تولید و استخراج بود که اگر به وظیفه خود عمل می کرد و طی سال های 
گذشــته تکنولوژی جدید را به معادن زغال ســنگ وارد می کرد، در حال حاضر 

ایمنی مناسبی را در این معادن شاهد بودیم.
مدیرعامل اسبق شرکت زغال سنگ البرز غربی ادامه داد: این درحالی است که 
هم اکنون از سیستم استخراج سنتی 50 سال پیش برای معادن زغال سنگ استفاده 
می شــود و ارتقای تکنولوژی، مکانیزاســیون و کمک به بخش خصوصی صورت 

نگرفته است، بلکه سازمان توسعه معادن بیشتر به دنبال بنگاه داری بوده است.
وی در ادامــه بــا تأکید بر اهمیت نقش نظــارت وزارت صنعت و همچنین 
وزارت کار بر فعالیت های معدنی، اظهار داشت: این در حالی است که بعد از بروز 
حادثه معدن زمستان  یورت هیچ اطلاعاتی در مورد این اتفاق برای بررسی توسط 
کارشناســان ارائه نشــده و فقط گزارش مجلس را در اختیار داریم که طبق این 
گزارش تیم های مختلفی از ســال 93 به معدن زمستان  یورت رفته اند و چندین 
مرتبه ایراداتی را در مورد ایمنی و تهویه در این معدن، گزارش کرده اند، ولی وزارت 
کار به عنوان متولی ایمنی کارگر باید از فعالیت کارگاه های غیرایمن جلوگیری کند 
و تا زمانی که به استاندارد ایمنی مناسبی نرسیده اند، اجازه فعالیت به آنها ندهند.

عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس:

دغدغه ها درباره 
لایحه ایجاد اشتغال 
در روستاها برطرف 

نشده است

گروه اقتصادی-
با گذشت سه سال از مهلت 
در خصوص  روحانی  ساله  چهار 
قطار سریع السیر  اجرایی شدن 
تهران- قم- اصفهان، هم اکنون 
شاهدیم که هیچ کار اجرایی در 

این خصوص انجام نشده است. 
بســیاری از وعده های اقتصادی 
دولت یازدهم در آستانه تکمیل روند 
می باشند،  نشدن«  »محقق  سریالی 
اما برخی حوزه ها از جهت عدم تحقق 
وعده ها و ضعف عملکرد، گوی رقابت 
را از ســایر بخش ها ربوده اند و بدون 
شک حوزه راه و شهرسازی طی چهار 
سال اخیر یکی از منفعل ترین ارکان 

اقتصادی این دولت بوده است. 
یکی از بزرگترین پروژه های ریلی 
کشور احداث خط آهن تهران- قم- 
اصفهان بــود که باید در مدت چهار 
سال ســاخته شده و با سرعت 300 
کیلومتــر بر ســاعت، در عرض یک 
ساعت و نیم تهران را به اصفهان وصل 
کند، پروژه ای که حتی رئیس جمهور 
نیز در بهمن 93 در خصوص آن گفت: 
»این خط باید سریع تر راه اندازی شود 
و برای این منظور 2/6 میلیارد دلار 
منابع برای آن تامیــن کرده ایم که 
با تکنولوژی جدید و ســرعت 300 

کیلومتر عملیاتی خواهد شد.«
هــر چند در اســفند ماه همان 
سال آغاز احداث این پروژه با حضور 
رئیس جمهور صورت گرفت اما مدت 
زیادی نگذشته بود که در مرداد 94 
اعلام شــد ســرعت قطار با کاهش 
محسوسی از 300 به 250 کیلومتر 
بر ساعت رسیده است، موضوعی که 
بر خلاف اظهارات روحانی، وزیر راه 
نیز در اردیبهشت سال گذشته بر آن 

صحه گذاشت.
با خسارات جبران ناپذیری که از 
همان سال نخست احداث این خط 
آهن )از تغییر غیر کارشناسی سرعت 
و ارائه قیمت های غلط برای ناوگان 
دســته دوم، ایســتگاه، زیرسازی و 
روسازی تا ضرر هایی که با فعال سازی 
فاینانــس و اجرا نشــدن پروژه( رخ 
داد، مشخص شد که در حقیقت این 
مردم هستند که قربانی سیاست های 
غلط وزارت راه شــده اند. حال، پس 
از گذشت سه ســال از مهلت چهار 
ساله اتمام این پروژه، می بینیم هیچ 
پیشــرفت اجرایی حاصل نشــده و 

همچنان در نقطه شروع قرار داریم!
با توجه به اجرایی نشــدن این 
پروژه با وجود هزینه هایی که صورت 
گرفتــه و در حالی کــه عمده زمان 
اجرای پروژه نیز ســپری شده، باید 
گفت در حقیقت این مردم هســتند 
که قربانی سیاســت های غلطی که 
)علی الخصوص  دولــت  مجموعه  از 
قائم مقام وزارت راه و شهرســازی( 
به کار گرفته شــده بود، می شــوند. 
متاسفانه این تمام خلف وعده هایی 
که در زمینه راه و شهرسازی می شود 
نیست؛ در آبان سال گذشته عباس 
آخوندی، وزیر راه و شهرســازی در 
خصوص تکمیل آزادراه تهران شمال 
گفته بود: »در قطعه یک با 70 درصد 
پیشرفت فیزیکی مواجه هستیم و در 
بهار سال 1396 این قطعه را زیر بار 
می بریم.«امــا با این حال هم اکنون 
مشاهده می کنیم که با وجود گذشت 
فصل بهار سال 96 نیز خبری از افتتاح 
قطعه یک آزادراه تهران شمال نیست. 
متاســفانه حتی در سال 93 معاون 
شرکت ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل نیز گفته بود:  »در حال 
حاضر این قطعه پیشــرفت فیزیکی 
بالایی دارد و در حال تکمیل است« 
بــه عبارت دیگر بــا اینکه این طرح 
چند ســال است که پیشرفت خوبی 
داشته اما در موعد مقرر به سرانجام 

نخواهد رسید! 
هر چنــد اســحاق جهانگیری، 
معاون اول رئیس جمهــور در اواخر 
خرداد ماه با تمدید زمان وعده وزیر 
راه اظهــار امیدواری کــرد با وجود 
پیچیدگی هــای فنی و مهندســی 
تونل های طولانــی، قطعه یک آزاد 
راه تهران- شمال تا پایان امسال به 

بهره برداری برسد. 
هنــوز فاجعه قطاری ســمنان 
را فرامــوش نکرده ایــم کــه ضعف 
فنی وزارت راه باعث کشــته شدن 
امــروز هم  هموطنانمــان شــد و 
وعده هــای وزارت راه )از جمله قطار 
تهــران- قم- اصفهــان و قطعه یک 
آزادراه تهران شمال( نه تنها اجرایی 
نشــده بلکه هر کدام به نوعی دچار 
تعویق شده اند. وقتی نگاهی به پرونده 
پر ماجرای خرید هواپیما های ایرباس 
و بوئینــگ نیز می اندازیم، مهم ترین 
نکتــه ای کــه در ایــن خصوص به 
نظر می رســد نیز، عدم تحقق چهار 
ســاله و ضعف های بسیاری از جمله 
محرمانگی قرارداد ها نمایان می شود. 
بــا همه کــم کاری هایی که در 
زمینه راه سازی طی این چهار سال 
مشــاهده کردیم، حوزه مسکن که 
دیگر حوزه تحت اداره عباس آخوندی 
بود نیز عملکرد فاجعه باری داشــته 
است. عدم تکمیل به موقع و متوقف 
کردن طرح مســکن مهر تنها ضعف 
راهبردی این وزارت خانه در بخش 
مســکن نبود، چنانچه رشــد ارزش 
افزوده بخش مســکن در ســال 94 
با رشــد منفی 17 درصد و در سال 
95 نیز با رشد منفی 13/1 درصدی 
مواجه شده است. به عبارت دیگر طی 
تنها دو سال اخیر، بخش مسکن رشد 
منفی 30 درصدی داشته که در نوع 

خود بی سابقه است! 

با گذشت سه سال 

وعده روحانی درباره 
راه اندازی قطار 
سریع السیر تهران 
اصفهان محقق نشد

پس از واگذاری بحث برانگیز پالایشــگاه کرمانشــاه و برکناری 
مدیرعامل آن حواشــی آن همچنان ادامه دارد و تعدادی از کارگران و 

کارمندان رسمی این پالایشگاه به طور اجباری اخراج شده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر، جریان واگذاری پالایشــگاه کرمانشــاه یکی از 
عجیب ترین اتفاقات خصوصی ســازی طی سال های اخیر بود که سال گذشته 
حاشیه ساز شد و اعتراضات بسیاری را برانگیخت. با افشای جزییات این واگذاری 
تحقیق و تفحص از پرونده در کمیسیون انرژی مجلس با اکثریت آرا به تصویب 
رسید و قرار بود که در صحن علنی به رای گذاشته شود که به دلایل نامعلومی 
این پرونده از دستور کمیسیون انرژی مجلس خارج و پس از ارجاع به کمیسیون 

اقتصادی هم مسکوت ماند.
بر اساس تصمیم  سازمان خصوصی سازی، شرکت پالایش نفت کرمانشاه به 
یک فعال لبنیاتی با قیمتی نازل واگذار شــد که منجر به ابراز نگرانی کارکنان 
شرکت از آینده نامعلوم شرکت به دلیل قدیمی بودن آن و عدم اهلیت خریداران 

شد.
به گفته یکی از اعضای کمیسیون امنیت ملی قرارداد فروش شرکت پالایشگاه 
نفت کرمانشاه به صورت رانتی منعقد شده و عامل سوءاستفاده های مالی بسیار 

بزرگی است و باید فسخ شود.
علاوه بر ارزان فروشی پالایشگاه در اثر عدم قیمت گذاری صحیح دارایی های 
شــرکت و تخفیف 50 درصدی قیمت توســط هیئت واگذاری، انتقاد بزرگ به 
این واگذاری موضوع اهلیت بود که بر اساس قانون، خریدار باید پنج سال سابقه 
در حوزه پالایش نفت داشــته باشــد ولی خریدار این پالایشگاه از این ویژگی 
برخوردار نبود. مشکوک بودن این اتفاقات، احتمال وجود رانت در این واگذاری 
و نارضایتی های عمومی باعث شد تا از طرف دولت، قبل از برگزاری دوازدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری، خبرهایی مبنی بر صدور دستور توقف واگذاری 
پالایشــگاه کرمانشاه توسط وزیر اقتصاد و لغو و واگذاری توسط ستاد انتخاباتی 
حســن روحانی منتشــر شــود که تاکنون هیچ بازخورد مثبتی برای کارکنان 

شرکت نداشته است.
پس از این اتفاقات مدیرعامل این شرکت از کار برکنار شد ولی محل کار خود 
را ترک نکرد و در آخرین اقدام خود، تعدادی از کارگران را اخراج و خاتمه قرارداد 
استخدامی تعدادی از کارمندان رسمی پس از طی مراحل کاریابی فرمایشی را 
اعلام کرد. افرادی که در شــرف اخراج هســتند از جمله کارمندانی هستند که 
نســبت به این ارزان فروشی معترض بوده اند و برخی از آنها همکاری نزدیک با 
نهادهای نظارتی از جمله سازمان بازرسی داشته اند و با شکایت پالایشگاه، بازداشت 
شده بودند.بر اساس گزارش منابع موثق، کارمندان اخراج شده، نیروهای رسمی 
باسابقه هستند و به دلایلی، شرکت های پالایشی خصوصی علاقه ای به آنها ندارند 
و ترجیح می دهند از نیروهایی استفاده کنند که مزایا و حقوق نیروهای رسمی 
نفت به آنها تعلق نگیرد. ضمن اینکه اســامی این افراد به شش پالایشگاه دیگر 
ارسال شد تا آنها هم این نفرات را به کار نگیرند.گفتنی است بر اساس قوانین، 
معرفی کارمند جهت کاریابی شــرایط و محلی دارد و در صورتی که تخلفی از 
سوی کارکنان انجام شده بود باید به کمیسیون تخلفات معرفی می شدند ولی 
با تصمیم مدیرعامل سابق این پالایشگاه به کاریابی و در نهایت اخراج محکوم 
شدند. در چنین شرایطی لزوم ورود نهادهای نظارتی از جمله سازمان بازرسی 
به این اقدام پالایشگاه کرمانشاه بیش از هر زمان دیگری احساس می شود زیرا 
زیبنده نیست که افشاکنندگان تخلف و رانت در ماجرای واگذاری بیت المال به 

جای تشویق، اخراج شوند.

* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شبکه کابل در مراکز مخابرات 
شهید توکلی، دکتر حسابی) مارلیک(، شهید زارعی، شهید عاطف از تاریخ 
13 تیرماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه تهران، 
با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات شهید 
توکلی با پیش شماره های 4450 الی 4459 در محدوده بلوار خزر، خیابان 
صدف، هفتم، هشتم، نهم، دهم، مروارید و در مرکز مخابرات شهید زارعی 
با پیش شماره های 4410 الی 4417، 4495، 4497، 4498 در محدوده 
اتوبان شهید باکری، اتوبان حکیم، بلوار آیت اله کاشانی، بلوار شقایق شمالی 
و در مرکز مخابرات دکتر حســابی) مارلیک( با پیش شماره های 6510، 
6511، 6514 الی 6517، 6519، 6559، 3961 در محدوده مرکز و در 
مرکز مخابرات شــهید عاطف با پیش شماره های 7729، 7670، 7770 
الی 7774، 7786 الی 7788 در محدوده فرجام، 166 غربی، 119 آهنی 

آمینه، رشید حداکثر به مدت 3 روز با اختلال همراه است.
* در راســتای توسعه خدمات بانکداری الکترونیک و تسهیل و 
تسریع در انجام خدمات بانکی، دسترسی ها و امکانات جدیدی 
به اینترنت بانک مشتریان حقوقی )کارپوشه( بانک سینا اضافه 
شــد. به گزارش روابط عمومی این بانک، بر اســاس تمهیدات 
اندیشیده شده مشتریان حقوقی بانک سینا از این پس قادر به 
مشاهده منوی مدیریت تسهیلات، مدیریت چک، مدیریت کارت 
و گزارشات خواهند بود. مشتریان حقوقی بانک سینا با استفاده 
از اینترنت بانک حقوقی همچنین امکان انتقال وجه و نیز امضای 
مجازی برای صاحبان امضاء را نیز دارا هســتند. بانک سینا در 
سال های اخیر توجه به خدمات بانکداری الکترونیک و ایجاد تنوع 
در سبد محصولات را در صدر فعالیت ها قرار داده و با بهره برداری 
از سامانه های مختلف، زمینه انجام آسان و سریع خدمات بانکی 
را در ساعات مختلف شبانه روز برای هموطنان فراهم آورده است.
* سال گذشته 130هزار تن کشمش به ارزش 271 میلیون دلار عمدتا 
به امارات، عراق، روسیه، قزاقستان و اسپانیا صادر شد. به گزارش سازمان 
توســعه تجارت، از مهم ترین موضوعاتی که در بحث صادرات کشــمش 
طی سال های اخیر مطرح و مورد درخواست فعالان صادراتی بوده است 
می توان به عدم ورود دستگاه های دولتی به عرصه قیمت گذاری و خرید 
تضمینی این محصول اشاره کرد، زیرا نقش حمایتی و نظارتی دولت در 
راســتای تأمین منابع مالــی ارزان قیمت برای خرید توافقی محصول از 
تولیدکنندگان توسط صادرکنندگان موجب ارتقای کیفی تولید و صادرات 
خواهد شد. بر اساس اعلام دفتر هماهنگی صادرات محصولات کشاورزی 
و صنایع تبدیلی، آمار مقایسه ای صادرات کشمش در سال های 1394 و 

1395، نشان دهنده رشد هفت درصدی ارزش صادرات کشمش است.
* در ادامه روند نزولی شاخص بورس در روزهای پس از انتخاب 
مجدد حسن روحانی در پایان معاملات دیروز هم دواسنج بازار 
ســهام با کاهش 1۰۶ واحدی روی رقــم 78 هزار و 7۶5 واحد 
ایستاد.شاخص سهام آزاد شناور نیز با کاهش ۹3 واحدی به رقم 
85 هزار و 78۶ واحد دست یافت. گفتنی است از روزهای پس از 
انتخابات تاکنون میزان ریزش شاخص بورس به نزدیک 25۰۰واحد 

رسیده است. 
* مدیرکل دفتر غلات و محصولات اساســی وزارت جهاد کشــاورزی از 
اجرای طرح کد رهگیری 16 رقمی برنج در استان های گیلان و مازندران 
طی سال جاری خبر داد. به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، کاوه خاکسار 
اظهار داشــت: طرح کد رهگیری 16 رقمــی با اهدافی همچون افزایش 
کیفیت، قیمت گذاری مناسب و مشــخص شدن نوع رقم اجرا می شود. 
وی افــزود: با دادن کدرهگیری به تولیدکنندگان، تمام جزئیات تولید از 
نام تولید کننده تا منطقه تولید، محل مزارع، زمان و کارخانه شــالیکوبی 
روی بســته های برنج به ثبت می رسد. خاکسار گفت: یکی از مزیت های 
کدگذاری این است که برنج شکسته با سالم مخلوط نمی شود و اگر هم 
مخلوط شود، درصد آن و کارخانه ای که این کار را انجام داده روی بسته 
مشخص می شود. وی ادامه داد: با این اقدام از مخلوط کردن ارقام بومی 

با پرمحصول نیز جلوگیری خواهد شد.


